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Andorra

En l’última reunió de la taula 
transversal d’oci nocturn del 
Pas de la Casa, el Govern va 
prendre el compromís de dema-
nar als turoperadors si poden 
reforçar els acompanyants dels 
clients segons la tipologia de 
grup que es tracti durant la pro-
pera temporada d’hivern per 
evitar comportaments incívics. 
La mesura és vista amb bons 
ulls des de l’Associació d’Em-
preses d’Allotjament Turístic 
(AEAT), un tipus d’allotjament 
que, com va recordar el ministre 
de Turisme, sol rebre el perfil de 
client jove que vol passar-s’ho 
bé, a banda del públic més fa-
miliar.

La presidenta de l’entitat 
professional, Valérie Lackner, 
va destacar que troba bé la me-
sura i va assegurar que ja hi ha 
empreses que exigeixen als tu-
roperadors reforçar els respon-
sables dels grups, si bé és cert 
que algunes no ho fan, va dir. 
En aquest sentit va explicar que 
demanen que es destinin als 
grups “responsables que puguin 
dirigir” i que “tinguin autoritat 
sobre aquest grup” a més de 
serveis de vigilància.

Aquesta és una mesura que ja 
s’ha posat en pràctica en altres 
destinacions i, segons explica 
Lackner, és àmpliament efec-
tiva. La presidenta de l’AEAT 

va posar com a exemple altres 
països com França. “Als Alps, 
on tenen molts grups, ho fan 
així”, va recalcar. Per Lackner, 
exigir que es reforcin els acom-
panyants dels clients “dona la 
garantia que el turoperador és 
seriós i fiable”, ja que destinar 
un nombre més elevat de res-
ponsables de grup és una depe-
sa important.

Tot i que la mesura és l’ade-

quada, l’associació que aplega 
els apartaments turístics veu 
dificultats a l’hora d’implemen-
tar-la, sobretot a nivell legal. En 
aquest sentit, Lackner va apun-
tar que en el cas que el turope-
rador contracti un servei de vi-
gilància privat pel seu grup i els 
clients es comportin de forma 
incívica caldrà analitzar si legal-
ment aquest servei pot inter-
venir al carrer o dins d’un local 

d’oci nocturn o si, per contra, 
no pot fer-ho. Perquè, en el cas 
que succeís algun fet greu (com 
ara una agressió) es pregunta 
qui en seria el responsable. Per 
això considera que aquesta és 
una qüestió que caldrà treballar 
conjuntament amb el ministeri 
d’Interior. 

Lackner va recordar que els 
aldarulls que es donen al Pas de 
la Casa es produeixen en mo-

ments “molt puntuals”, com ara 
les setmanes blanques. També 
va remarcar que en aquest as-
sumpte cal anar amb cautela 
perquè hi ha un tipus de client 
que busca divertir-se i que dona 
molta feina. 

En aquest sentit, la presiden-
ta de l’AEAT va coincidir amb el 
ministre de Turisme que cal un 
equilibri entre els diferents per-
fils de client (com poden ser els 
joves o les famílies). Amb tot, va 
recordar que els apartaments 
acullen grups en èpoques en què 
els necessiten i no pas quan hi 
ha el target familiar, ja que la 
convivència entre els dos tipus 
és delicada, a banda que les es-
tades de famílies tenen un preu 
molt diferent. Davant la pos-
sibilitat de limitar un perfil del 
client plantejada pel ministre, 
Lackner va deixar clar que “ne-
cessitem els dos tipus per tenir 
una temporada decent” i va con-
cloure que el que cal és “saber 
gestionar amb intel·ligència”.

L’AEAT veu una bona mesura reforçar 
els acompanyants per evitar aldarulls 
L’associació que reuneix els apartaments considera complicat, però, encaixar l’actuació de privats a nivell legal
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en altres països com 
França, als alps, on 
tenen molts grups, 
ho fan així

El conseller general per SDP, 
Víctor Naudi, ha presentat una 
demanda d’informació perquè 
el Govern li faci arribar la docu-
mentació relativa a les darreres 
inversions d’Andorra Telecom 
a la societat espanyola Avatel-

Wikiker Telecom, S. L. Naudi 
té força dubtes en relació amb 
l’oportunitat econòmica d’una 
adquisició que té tot l’aspecte de 
ser una mera operació d’especu-
lació, diuen.

Per això sol·licita còpia de 
la documentació que suporta 
la compra i avala l’oportunitat 

econòmica de l’operació. Naudi 
també vol veure els acords que 
figurin en les actes del consell 
d’administració en relació amb 
l’adquisició d’accions de la com-
panyia espanyola. A més, reque-
reix al Govern la documentació 
que acrediti la composició del 
capital (els accionistes de la com-

panyia així com de les companyi-
es participades). Finalment es 
vol rebre documentació sobre la 
ubicació geogràfica de les xarxes 
i clients de la companyia en què 
s’ha invertit. A l’espera de rebre 
la documentació, SDP manifesta 
la seva preocupació pel fet que 
Andorra Telecom esmerci els 
fons de l’entitat pública en in-
versions dubtoses a l’estranger 
quan esdevé urgent millorar el 
servei prestat a empreses i usua-
ris d’Andorra que reiteradament 
es planyen de les deficiències del 
servei, afirmen.

SDP dubta de les inversions a 
l’estranger d’Andorra Telecom

Consell General

Redacció
andorra la Vella

Víctor Naudi.

jonaThan GIl


